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ارزهای دیجیتال در مسیر بازنشستگی
وزیر خزانه داری ایالات متحده هشدار داد که رمزارزها بسیار خطرناک هستند 
و گزینه مناسبی برای پس انداز بازنشستگی محسوب نمی شوند. موضوع استفاده 
از ارزهای رمزنگاری شده دیجیتال برای دوران بازنشستگی آمریکایی ها همچنان 
به شــدت مورد بحث اســت.جانت یلن، وزیر خزانه داری ایالات متحده در مورد 
اعلام فیدلیتی برای اســتفاده از بیت کوین به عنوان یک گزینه سرمایه گذاری 
در طرح هــای k( ۴۰۱( اظهار کــرد: من به اکثر افراد اســتفاده از رمزارزها را 
به  عنوان پس انداز دوران بازنشستگی خود توصیه نمی کنم، این سرمایه گذاری 
بسیار مخاطره آمیز اســت.اعلام فیدلیتی به دنبال دستورالعملی بود که توسط 
وزارت کار )DOL( صادر شــد و به مدیران طرح ۴۰۱)k( در مورد مجاز کردن 
ارزهای دیجیتال در برنامه های بازنشستگی هشدار داد. به گزارش ایسنا و به نقل 
از بیت کوین، فیدلیتی یکی از بزرگترین مدیران طرح k( ۴۰۱( است.علی خاور، 
معاون وزیر در امور امنیت مزایای کارکنان هم گفت: وزارت کار نگرانی شدیدی 
نســبت به کار فیدلیتی دارد. وی تاکید کرد: ارزهای رمزنگاری شده می توانند 
خطرات جدی برای پس انداز بازنشستگی ایجاد کنند.مجموع ارزش بازار جهانی 
ارزهــای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۱۱ تریلیون دلار برآورد می شــود که این 
رقم نســبت به روز قبل ۷.۱۲ درصد کمتر شــده است. در حال حاضر ۴۷.۷۵ 
درصــد کل بــازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز 
۱.۰۵ درصد افزایش داشته است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت 
گذشته ۷۴.۷۳ میلیارد دلار است که ۱۰.۷۸ درصد افزایش داشته است. حجم 
کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۶.۲۵ میلیارد دلار است که ۸.۳۶ 
درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام سکه های 
پایدار اکنون ۶۳.۶۹ میلیارد دلار است که ۸۵.۲۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 

بازار ارزهای دیجیتال است.
ترس از بیت کوین 20 هزار دلاری

بازار ارزهای دیجیتال در آســتانه بهبودی سالم بود زیرا بیت کوین توانست 
به بالای ۳۰ هزار دلار صعود کند اما این شــادی به ســرعت از بین رفت زیرا با 
ســقوط دوباره این رمزارز همراه شد و دوباره به یک منطقه خطرناک رسید.به 
گزارش کریپتو، به نظر می رســد کل بازار رمزارزها به شدت سقوط کرده است 
زیرا این بازار به طور متوســط  بیش از ۵ درصد در ۲۴ ســاعت گذشته از دست 
داده است اما آیا بیت کوین همان طور که برخی از تحلیلگران پیش بینی می کنند 
به ۲۰ هزار دلار خواهد رســید؟ در اینجا پیش بینی قیمت بیت کوین را تجزیه 
و تحلیل و ارزیابی می کنیم که آیا قیمت ها واقعا در یک ســقوط آزاد هستند یا 
می توانند بالاتر نگه داشــته و معکوس شوند.واضح است که بیت کوین همچنان 
در روند نزولی خود قرار دارد؛ قیمت ها توانستند برای مدتی تثبیت شوند و بهبود 
پیدا کنند با این حال، فشــار فروش بیشتر شد و قیمت ها را پایین آورد.ارزش 
بیت کوین از ۳۱ هزار و ۵۰۰ دلار سقوط کرد و به قیمت فعلی رسید اما هنوز در 
یک منطقه حمایت قوی برای بیت کوین قرار داریم با این وجود، آلت کوین های 
دیگر مانند اتریوم پشتیبانی آن را شکستند و در مسیر خود به منطقه پایین تر 
هســتند.بیت کوین ممکن اســت همان اقدام قیمتی را انجام دهد و از قیمت 
پشتیبانی قوی ۲۷ هزار و ۵۰۰ دلار عبور کند. در حالی که بیشتر معامله گران 
فروش وحشــتناک را آغاز کردند اما دیگــران آن را بهترین فرصت برای خرید 
بیت کوین می دانند هر چند که قیمت های توقف ضرر کافی را تعیین می کنند.
حتی اگر بازار رمزارزها در وضعیت قرمز قرار داشــته باشد، باز هم فرصتی برای 
برگشت به ســمت بالا وجود دارد. در حال حاضر تسلط بیت کوین بیش از ۴۷ 
درصد است و در صورت بهبود قیمت ها می تواند بازار را بالاتر ببرد. قیمت کنونی 
بیت کوین در یک منطقه حمایتی بســیار قوی قــرار دارد که با قیمت های ۲۷ 
هزار و ۵۰۰ دلار و ۳۰ هزار دلار محدود شده است.از سوی دیگر، اگر بیت کوین 
قیمت ۲۷ هزار و ۵۰۰ دلار را بشکند احتمال سقوط بیت کوین به سمت قیمت 
۲۰ هزار دلار بســیار زیاد است زیرا هیچ بخش پشتیبانی واقعی بین ۲۷ هزار و 
۵۰۰ دلار و ۲۰ هزار دلار وجود ندارد. زمانی که بیت کوین در حال افزایش بود، 
قیمت های ۲۰ هزار دلار را شکست و مستقیما به حرکت خود به سمت قیمت 

۳۰ هزار دلار ادامه داد.
طلا بیت کوین بدون اینترنت است!

طلا منبع مالی عالی است اما طلا قابل حمل نیست. طلا با زدن یک دکمه به 
آن سوی مرزها منتقل نمی شود اما بیت کوین و سایر رمزارزها، به طور گسترده تر 
هستند و این یک چیز شگفت انگیز است.ادوارد اسنودن اظهار کرد: این موضوع 
درباره طلا و بیت کوین، می تواند جهان را تغییر دهد و این همان چیزی اســت 
که رمزارزها را قابل توجه کرده اســت.به نقل از کیتکــو، وی افزود: ما ارزهای 
زیادی داریم که خیلی غیرقابل اعتماد هستند و این همان چیزی است که باید 
به آن رســیدگی کرد. ما شاهد تبدیل ارزهای دیجیتال به سمت ابزارهای پولی 
رمزنگاری هستیم.ترس اسنودن در مورد حریم خصوصی این است که از هویت 
و پول علیه مردم اســتفاده می شــود. من نگران جهانی هستم که در آن هویت 

علیه ما استفاده می شود؛ پول ما علیه ما استفاده می شود.

عمان، در میان شرکای اصلی تجاری ایران
سازمان توســعه تجارت از افزایش قابل توجه میزان صادرات ایران به عمان 
خبر داده اســت.به گزارش ایســنا، مهرداد فلاح اوریمی، رایزن بازرگانی ایران 
در عمان با اشــاره به رشــد ۱۲۶ درصدی صادرات ایران به عمان طی ۲ ماهه 
۱۴۰۱ گفت: صادرات کالا به عمان طی ۲ ماهه ســال ۱۴۰۱ به ۲۰۳ میلیون 
دلار رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۲۶ درصد از نظر ارزشی 
افزایش داشــته است.فلاح اوریمی ادامه داد: طی مدت یاد شده عمان در رتبه ۷ 
کشــورهای هدف صادرات ایران و در رتبه ۵ کشورهای همسایه و همچنین در 
رتبه دوم کشورهای شورای همکاری های خلیج فارس طرف صادرات ایران قرار 
دارد.وی افزود: در بازه زمانی یاد شــده مهمترین اقلام صادراتی کشور به عمان 
شــامل قیر نفت، شــمش از آهن و فولاد، اوره حتی به صورت محلول در آب، 
میله هــای گرم از آهن یا فولاد، محصولات نیمه تمام از آهن یا فولاد، ســیمان 
کلینکر، فرآورده ها و کنســروهای ماهی، سیمان سفید پرتلند بوده است.رایزن 
بازرگانی ایران در عمان تصریح کرد: عمان در ۲ ماهه امســال با رشد ۴ پله ای، 
در رتبه هفتم مقاصد صادراتــی ایران، پس از چین، امارات عراق، ترکیه، هند، 
افغانستان قرار گرفته است. وی ادامه داد: سهم بازار عمان از کل صادرات ایران 
۲.۴ درصد اســت و حجم مبادلات تجاری بین دو کشور طی ۲ ماه سال جاری 
۱۴۳ درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است.فلاح اوریمی در 
پایان گفت: در راســتای سیاست های دولت و همچنین وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و به ویژه ســازمان توسعه تجارت ایران جهت توسعه روابط اقتصادی و 
تجاری با کشــورهای منطقه و همسایگان،  روابط تجاری ایران در سال گذشته 
همواره رو به بهبود بوده و در سال جاری با سفر مقامات ارشد کشورمان از جمله 
ریاســت جمهوری، وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس کل ســازمان توسعه 
تجارت ایران به عمان و تقویت دیپلماسی اقتصادی و تجاری این روابط در همه 
زمینه ها شرایط بهتری پیدا کرده است.فلاح اوریمی با اشاره به ویژگی های بازار 
عمان و روابط دوستانه و راهبردی و استراتژیک بین ج. ا. ایران و عمان و فراهم 
بودن زمینه های صادرات به این کشــور، بر ضرورت استفاده از این فرصت ها به 
منظور توسعه صادرات به کشور فوق و حضور در بازارهای ثالث از طریق عمان 

تأکید کرد.

گزارش

خبر

گروه اقتصادی- حسین قبادیان: گزارش کمیسیون 
عالی ســوانح راه آهن درباره سانحه قطار مسافری مشهد – 
یزد منتشــر شــد و بر اســاس آن دو عامل مهم در وقوع 
این ســانحه از جمله انسداد مســیر حرکت قطار مسافری 
توســط بیل مکانیکی و تخطی از ســرعت تعیین شده از 
سوی لوکوموتیوران موثر بوده است.اگرچه در گزارش این 
کمیســیون عالی رد پایی از تاثیر مستقیم شرکت راه آهن 
وجود ندارد اما کارشناســان و نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی ســهل انگاری و ضعف مدیریتی مســئولان ارشد 
شرکت راه آهن را در وقوع چنین حوادث ریلی موثر میدانند.
خواســته ای که افکار عمومی جامعه و نمایندگان آنان در 
خانه ملت از مقامات ارشــد کشــور دارند برخورد جدی و 
برکناری سریع مسئولان و دست اندرکاران شرکت راه آهن 
و مقصرین حادثه است. بر اساس این گزارش،رئیس مجمع 
نمایندگان استان یزد در تذکری شفاهی در جریان جلسه 
علنی روزگذشــته مجلس شورای اسلامی خواستار برخورد 
قاطع با مقصران ســانحه قطار مشــهد – یزد شد.محمد 
صالح جوکار طی این تذکر در مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد:این حادثه بســیار دلخراش بود و این حق زائران امام 
رضا )ع( نبود که با سوء مدیریت این اتفاق را تجربه کنند.
وی در ادامــه اظهار کرد: ســهل انگاری، ضعف مدیریتی و 
ترک عمل کاملا مشــهود اســت. وزیر راه و شهرسازی و 
کمیسیون بررسی سوانح ریلی که تشکیل شده است باید 
این موضوع با جدیت دنبال کرده و گزارش نهایی آن را به 
مردم و قوه قضاییه اعلام کنند. البته این کمیسیون زیرنظر 
راه آهن تشــکیل شــده که تعارض منافع در آن نیز وجود 
دارد. برخورد جدی دســتگاه قضایی با مقصران این حادثه 
درس عبرتی برای مدیران نالایق خواهد بود. انتظار داریم 
کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی این موضوع را با 

جدیت دنبال کند.
گزارش کمیسیون عالی

 کمیسیون عالی سوانح راه آهن
در گزارش کمیســیون عالی سوانح راه آهن آمده است: 
»ایــن کمیســیون از لحظه وقوع ســانحه تاکنون، ضمن 
حضور در محل سانحه، نســبت به بررسی شواهد و قرائن 
میدانی و مســتندات مربوطه از جمله مکالمات ضبط شده 
مامورین، وقایع ثبت شده در سیستم های علائم الکتریکی، 
رکوردهای ثبت داده در لکوموتیو و ایستگاه ها و  همچنین 

تحقیق از مامورین ذیربط اقدام کرده است.
پس از برگزاری جلسات، ضمن مداقه و اعمال حساسیت 
بایسته در علل و عوامل وقوع سانحه، گزارش اولیه سانحه 
خروج از خط قطار مســافری در بلاک عباس آباد - زیرو را 
به شرح ذیل منتشــر می نماید:به منظور عملیات بهسازی 
و تعویــض تراورس در بلاک عباس آباد - ریزو )خط گرم( 
بــا توجه به شــرایط ترافیکی و آب و هــوای گرم منطقه، 
برنامه ریزی گردید، انجام عملیات در طول شب از ساعت 
۰۰:۰۰ الی ۵:۰۰ صبح مطابق دســتورالعمل های مربوطه 
توسط شــرکت نگهداری خط و از محل  قرارداد نگهداری 
خط انجام گیرد.مقرر شــده بود به منظور تسهیل در امور 
ســیر و حرکت قطارها، عملیات قبــول و اعزام قطارها در 
ایستگاه های عباس آباد و ریزو با  استقرار متصدی ترافیک 
و بــه صورت محلی انجام گردد و یک نفر متصدی ترافیک 
نیــز برای دایر کردن ایســتگاه موقــت در محل عملیات 
بهسازی مستقر شود.قطار مســافری ۶۸۱۱ مشهد - یزد  
که  در  ساعت ۱۹ و ۲۰ دقیقه تاریخ ۱۷ خرداد ۱۴۰۱ از 
مشهد  حرکت  نموده بود  در ساعت ۳ و ۲۵ دقیقه  تاریخ 
۱۸ خرداد ۱۴۰۱ به ایســتگاه طبس وارد و مطابق برنامه، 
ماموریــن راهبر و رئیس قطار تعویــض و قطار با دریافت 
حکم احتیاط در ساعت ۳ و ۳۵ دقیقه به مقصد یزد حرکت 
می نماید.در ساعت ۴ و ۲۵ دقیقه سرپرست کارگاه بهسازی 
خاتمه عملیات بهســازی را تلفنگراماً به کنترل و ایستگاه 

عباس آباد از طریق ایستگاه ریزو اعلام  و  با برچیده شدن 
ایســتگاه موقت، بلاک فوق جهت تردد وسایط نقلیه ریلی 
آزاد  می گردد.در ساعت ۴ و ۳۰ دقیقه اولین وسیله نقلیه 
ریلی با از ایستگاه عباس آباد با سیستم علائم الکتریکی به 

ایستگاه ریزو اعزام می شود.
پس از ورود لکوموتیو ۱۶۹ به ایستگاه ریزو، در ساعت ۵ 
و ۵ دقیقه قطار مسافری مشهد - یزد با اتمام فریضه نماز 
صبح در ایســتگاه عباس آباد و اعلام آمادگی رئیس قطار 
با سیســتم علائم الکتریکی به ســمت ایستگاه ریزو اعزام 
می گردد.هنگام سیر  قطار مسافری در بلاک عباس آباد - 
ریزو، سرپرست عملیات خط در محل بهسازی بدون انجام 
هرگونه هماهنگی قبلی با کنترل و ایستگاههای طرفین و 
به منظور انجام تعمیرات بیل مکانیکی )جای گذاری زنجیر 
چرخ( دستور قرار دادن بوم بیل مکانیکی در داخل خط را 
به راننده بیل مکانیکی داده و بوم  بیل مکانیکی علی رغم 
اشغالی بلاک و نزدیک شدن  مسافری، در داخل خط  قرار 
می گیرد که در حین انجام تعمیرات بیل، قطار مسافری به 
منطقه تقلیل ســرعت ۱۵ کیلومتر بر ساعت که در حکم 
احتیاط صادره توســط ایستگاه تشــکیلاتی طبس، ثبت 
و بــه رویت و امضای رئیس قطار و  لکوموتیوران رســیده 
است نزدیک می شود، ضمناً محل مربوطه نیز به تابلوهای 
هشداری )۳۰ و ۱۵(   مطابق مقررات عمومی سیر و حرکت 
تجهیز بوده اســت. با عبور از قوس و ترانشــه محل تقلیل 
سرعت)شــعاع قوس ۲۰۰۰ متر( و مشاهده بیل مکانیکی 
در داخل خط، لکوموتیوران اقدام به نواختن ســوت اخطار 
ممتد و ترمز سریع می نماید، لیکن به لحاظ نزدیک بودن 
فاصله، قسمت فوقانی لکوموتیو با بوم بیل مکانیکی که در 

حال چرخش برای خارج شــدن از روی خط بوده اســت، 
برخورد و منجر به واژگون شــدن بیل مکانیکی گردیده  و 
با ســالن های قطار  برخورد می نماید که به دلیل ســرعت 
غیرمجــاز قطار و ناپایدار بودن خط در محل، ســالن های 
دوم و ســوم و چهارم  واژگون و سالن های ۵ الی ۸  نیز از 
خط خارج و قطار پس از طی مســافت حدود ۲۲۰ متر از 
محل برخورد متوقف می گردد.بر اساس بررسی های انجام 
گرفته تاکنون، دو علت مهم در وقوع این ســانحه، انسداد 
مســیر حرکت قطار مسافری توسط بیل مکانیکی )پس از 
اتمام عملیات و اعلام آزادســازی مسیر تردد قطار از سوی 
سرپرســت عملیات بهسازی( و همچنین تخطی از سرعت 
مقرره و تعیین شــده مطابق حکم احتیاط می باشد.ضمناً 
شناســایی ســایر علل و عوامل موثر در وقوع این سانحه 
در دست بررســی بوده که  پس از تحقیقات بیشتر، نتایج  

متعاقباً به استحضار خواهد رسید.«
راه آهن سهل انگاری کرده است

روزگذشته رئیس کمیسیون عمران مجلس پس انتشار 
گزارش کمیســیون عالی سوانح راه آهن در خصوص سهل 
انگاریهای انجام شــده در وقوع این حادثه دلخراش اظهار 
داشــت: اگر یک مورد خرابکاری یا سانحه ای داشته باشیم 
یا اتفاقی در مسیر ریلی رخ دهد، هیچ سیستم هوشمندی 
در طول شــبکه نمی تواند این مانع را مشــاهده و گزارش 
دهد تا جلوی آن گرفته شود.محمدرضا رضایی کوچی در 
گفت وگو با ایلنا درباره افزایش و رواج سوانح زیرساختی در 
کشــور اظهار داشت: به نظر می آید باید کیفیت حوزه های 
زیرســاخت ها را ارتقا دهیم نمونه آن در ســاخت و ساز ها 
اســت که ســاختار داریم یعنی به لحاظ قانون مشــکلی 

نداریم. در حوزه زیرساخت ها اما به نظر می رسد که سهل 
انگاری ها افزایش پیــدا کرده و در عین حال نظارت ها کم 
شده است و شــاید افراد گمان می کنند اگر تخلفی کنند 
برخوردی با آنها نخواهد شــد.وی با اشاره به وقوع سانحه 
قطار مشــهد-یزد گفت: از محل سانحه قطار مشهد- یزد 
بازدیدی داشــتم و موضوع کاملا مشــخص است بخشی 
از دلیــل وقوع این ســانحه به پیمانکار، بخشــی دیگر به 
لوکوموتیو ران و بخشــی از دلایل وقوع این سانحه تلخ به 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران برمی گردد. با وجود 
اینکه وظایف همه مشــخص بوده اما مجموعه ای از عوامل 
منجر به این سانحه شده اســت.رئیس کمیسیون عمران 
مجلس ادامه داد: وظیفه پیمانکار در بهســازی آن منطقه 
کاملا مشخص بوده، وظایف راه آهن کاملا مشخص بوده و 
تمام این عوامل در بروز این سانحه دخیل بودند و اینکه هر 
یک چه سهمی داشتند تعیین خواهد شد.وی افزود: در این 
حوزه ها شاهد وجود سهل انگاری هایی هستیم و در راه آهن 
سهل انگاری صورت گرفته  است. در یک شبکه طولانی ریل 
هیچ سیستم هوشمندی مسیر را کنترل نمی کند. قطاری 
در این مســیر در حال عبور اســت؛ موضوع اول این است 
که چرا لکوموتیو ران باید این اجازه را داشــته باشد که در 
ســرعت مجاز و تعیین شده ۳۰ کیلومتر بر ساعت ، ۱۲۰ 
کیلومتر ســرعت داشته و هیچ کســی هم این موضوع را 
کنترل نمی کند.رضایی کوچــی تاکید کرد: اصلا اگر یک 
مورد خرابکاری داشته باشــیم و کسی بخواهد به صورت 
عمــدی در منطقه ای از راه آهن مانــع ایجاد و خرابکاری 
کند چرا هیچ سیستم هوشمندی در طول شبکه نمی تواند 
این مانع را مشــاهده و گزارش دهد تــا جلوی آن گرفته 
شــود.رئیس کمیســون عمران گفت: چرا لکوموتیو ران با 
هر ســرعتی که می خواهد می تواند در حرکت باشد و هیچ 
دســتگاهی آن را کنترل نمی کند و اساسا دیده نمی شود 
که چرا در یک دســتگاه و مجموعــه متمرکز عملکردها 
مانیتور نمی شوند که موارد غیرمجاز کنترل شود. تمام این 
موضوعات نشان می دهد که ایرادات اساسی به عملکرد راه 

آهن وارد است. 
ناظر راه آهن بر عملکــرد پیمانکار چه جایگاهی دارد، 
پیمانکاری که قرارداد آن برای سه دوره تمدید شده  است.

وی درباره ادعاها مبنی بر اعتیاد راننده بیل مکانیکی اظهار 
داشت: اصلا فرض بر اینکه راننده بیل مکانیکی معتاد است 
اساســا چه کســی صلاحیت این افراد را کنترل می کند؟ 
اعتیاد راننده بیل مکانیکی تنها یک جزء از موضوع اســت 
و تمام ایرادات به آن بر نمی گــردد معتقدم مجموعه ای از 
ایــرادات و نواقص و عدم نظــارت در راه آهن وجود دارد 
که منجر به این نتایج شــده  اســت. افراد به راحتی اعلام 
می کنند که در این ســانحه راننده بیــل مکانیکی مقصر 
بوده و تمام. اما این گونه نیســت و مجموعه ای از نواقص و 

ایرادات ساختاری دلیل وقوع این سانحه بوده است.
رضایــی کوچــی با تاکید بــر اینکه حتمــا مجلس به 
موضوع ســانحه ریلی طبس ورود می کند، گفت: مجلس 
در چنــد روز پیش تعطیل بوده وگرنه به طور قطع در این 
باره حساسیت نشــان می دهد و حتما باید با افراد خاطی 
برخورد شود و قطعا مجلس سکوت نخواهد کرد همانطور 
که در مقطع وقوع ســانحه قطار مشهد- تبریز مدیرعامل 
راه آهن عزل شــد و حتما در این مقطع هم حساسیت و 
مواضع خود را نشان می دهیم.وی با اشاره به تعارض منافع 
در کمیســیون ها و تیم های بررسی سوانح در وزارت راه و 
شهرسازی اظهار داشت: اساسا انتقاد به تیم بررسی سوانح 
اســت، اعضای تیمی که سانحه را پیگیری می کنند را خود 
راه آهــن و وزارت راه و شهرســازی انتخاب می کند و این 
تعارض منافع ایجاد می کند و این ساختار باید اصلاح شود 
و به معنای واقعی باید از تیم های مستقل از این مجموعه ها 

دلایل وقوع سوانح را پیگیری کنند.

گزارش سانحه قطار مشهد – یزد منتشر شد

بیل مکانیکی و سرعت بالای قطار، دو علت اصلی حادثه

رئیس کل بانک مرکــزی با اعلام اینکه میزان عرضه ارز در 
بازار افزایش می یابد، گفت: امــروز با صرافان توافق کردیم که 
در زمینه اســکناس میزان عرضه را افزایــش دهیم و مقررات 
مربوط به تقاضای بازار در حوزه اسکناس را هم تسهیل کنیم.به 
گزارش ایرنا، »علی صالح« آبادی در نشست با صرافان ارزی در 
محل بانک مرکزی، گفت: علاوه بر صادرکنندگان که اسکناس 
در بازار ارز عرضه می کنند، بانک مرکزی هم به عنوان بازارســاز 
در بازار حضور دارد.وی افزود: همان طور که پیش از این اشــاره 
شد در حال حاضر میزان اسکناس در بانک مرکزی زیاد است و 
هیچ موقع در تاریخ بانک مرکزی این میزان اسکناس در اختیار 
بانک مرکزی نبوده است؛ بنابراین به هر نحوی که بازار تقاضای 
واقعی داشــته باشــد آمادگی پوشــش داریم.رئیس کل بانک 
مرکزی توضیح داد: امروز با صرافان توافق کردیم که در زمینه 
اســکناس میزان عرضه را افزایش دهیــم و مقررات مربوط به 
تقاضای بازار در حوزه اسکناس را هم تسهیل کنیم.صالح آبادی 
ادامه داد: این امر موجب می شــود حجم معاملات افزایش یابد 
و میزان تقاضا در بازار را به شــکل کامل پوشش می دهیم.وی 
تاکید کرد: بانک مرکزی در ســایر حوزه های مرتبط با بازار ارز 
که بر این بازار اثرگذار باشد حضور جدی دارد و مطمئناً با توجه 

به وضعیت خوبی که در حوزه درآمدهای ارزی به لحاظ حواله 
و اسکناس وجود دارد تعادل خوبی در بازار برقرار می شود و این 
سیاست با جدیت دنبال می شود.رئیس کل بانک مرکزی گفت: 
همان طور که در جلســه مطرح شد یکی از مهم ترین بازارهای 
ما بازار حواله ارزی اســت که حجــم قابل توجهی از معاملات 
را بــه خود اختصاص می دهد.صالح آبادی بــا بیان اینکه روزانه 
بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون دلار در بازار حواله معامله می شــود، 
یادآور شــد: در این بازار عرضه ها به مراتب بیش از تقاضاســت. 
در واقع مشــکل ما در گذشته این بود که بانک مرکزی ارزهای 
دولت را خریداری می کرد و ریال را به دولت و بازار می داد.وی 
افزود: ما این موضــوع را دنبال می کنیم که بانک مرکزی تنها 
خریدار ارز دولتی نباشــد و بانک های دولتی هم بتوانند ارز را 
در بازار بفروشد و ریال را از بازار جمع کند. به بیان بهتر هرچه 
حجم معاملات بالاتر برود طبیعتاً به دلیل ورود منابع بیشــتر، 

وضعیت بهتر می شود.رئیس شــورای پول و اعتبار خاطرنشان 
کرد: هماهنگی بســیار خوبی بین وزارت صمت، سیاست های 
تجاری و ارزی وجود دارد که باعث شده بتوانیم تمام تقاضاهای 
واقعی حواله را در بازار پوشش دهیم که قرار است این اطلاعات 
هر روز نیز اطلاع رســانی شــود.وی یادآور شد: خوشبختانه به 
دلیل بالارفتن قیمت نفت، فرآورده ها، پتروشیمی ها و فولادی ها 
در بازارهــای جهانی قیمت نیز بالا رفته و صادرات غیرنفتی ما 
بیشترشده است، بنابراین حجم صادرات بیشتر شده و این نکته 
حجم عرضه ارز را در بازار حواله نســبت به گذشــته بیشتر و 
مطلوب تر کرده است.صالح آبادی درخصوص پوشش تقاضاهای 
واردات عنوان کرد: در پوشــش تقاضای واردات هیچ مشــکلی 
وجود نــدارد و هم صادرکنندگان و هم بانک مرکزی و بانک ها 
نیز عرضه ارز دارند. بنابراین می توانیم تقاضاها را به صورت کامل 
پوشــش دهیم، به این معنا که صادرکنندگان نسبت به عرضه 

ارز خــود اقدام می کنند و بانک مرکزی نیز به عنوان بازار ســاز 
وجود دارد.وی درباره اوراق ارزی افزود: در گذشــته در این باره 
پروژه هایی انتخاب می شوند که درآمد ارزی و بازده قابل قبولی 
داشته باشند و از توجیه پذیری خوبی برخوردار باشند و بتوانند 
از محل عایدی ارزی خودشــان بازپرداخت ارزی اوراق و اصل 
و فرعش انجام شــود.صالح آبادی در پایان یادآور شــد: در این 
باره پروژه ها در حال بررســی اســت و مقررات آن هم در حال 
نهایی شدن اســت و چند روز آینده ابلاغ خواهد شد؛ هم زمان 
با پروژه جدید که تعریف می شود این اوراق منتشر خواهد شد. 
ایــن اوراق را هم مردم با ارز و هم کســانی کــه حواله دارند، 
می تواننــد خریداری کنند و بازپرداخت آن نیز تضمین شــده 
که اصل و فرعش به شکل ارز بازپرداخت شود.به گزارش ایرنا، 
ربیس کل بانک مرکزی دیروز یکشنبه جلسه ای با صرافان ارزی 
برای اجرای سیاســت های جدید ارزی این بانک در ساختمان 

میرداماد برگزار کرد.در روزهای گذشته سران قوا در مصوبه ای 
اختیارات بانک مرکزی در حــوزه ارزی را افزایش دادند و این 
بانک مجــاز به مدیریت بازار ارز با اســتفاده از تمام اختیارات  
شــد.در روزهای اخیر نرخ ارز در بازار افزایش یافت که فعالان 
بازار علت اصلی نوســانات اخیر ارزی را جــو روانی می دانند و 

می گویند عرضه ارز مناسب است.

رئیس کل بانک مرکزی در جلسه صرافان:

تقاضای واقعی بازار ارز را پوشش می دهیم

اخبار انرژی

احتمال واردات بنزین 
درصورت ادامه رویه فعلی مصرف

مدیر هماهنگی و نظارت بر عملیات شــرکت پالایش و پخش فراورده های 
نفتی هشدار داد که میزان تولید و مصرف بنزین به حالت سر به سر رسیده، اما 
در حال حاضر برنامه ای برای واردات بنزین وجود ندارد و باید این وضعیت را از 
طریق مدیریت مصرف اصلاح کرد.به گزارش ایسنا، سعید مداح مروج در جمع 
خبرنگاران با تاکید بر اینکه الان برنامه ای برای واردات بنزین وجود ندارد، گفت: 
به دنبال اصلاح و مدیریت مصرف هستیم و قرار نیست که واردات بنزین داشته 
باشیم چراکه اگر قرار باشد مصرف به همین روال افزایش پیدا کند، وارد جاده 
بی پایانی می شویم، بنابراین باید زیرساخت ها اصلاح شود و خودروها متناسب 
با اســتاندارد روز دنیا تولید شــوند.وی ادامه داد: متوسط مصرف خودروها در 
داخل نزدیک ســه برابر مصرف استاندارد جهانی است؛ اگر این شرایط اصلاح 
شود، ناوگان حمل و نقل شهری و مترو توسعه پیدا کند و شرایط رو به بهبود 
باشــد، نیازی به واردات پیدا نمی کنیم؛ اما اگر قرار باشــد با همین رویه پیش 
برویم، احتمال واردات بنزین برای ســال آینده دور از ذهن نیست. هرچند این 
اتفاق امسال رخ نخواهد داد، ولی ممکن است سال آینده شاهد واردات بنزین 
باشیم.مدیر هماهنگی و نظارت بر عملیات شرکت پالایش و پخش فراورده های 
نفتی با اشاره به آخرین آمار تولید و مصرف بنزین، اظهار کرد: در سال ۱۳۹۹ 
متوسط مصرف معادل ۷۶ میلیون لیتر در روز بوده که این رقم در سال ۱۴۰۰ 
به ۸۶ میلیون لیتر در روز رســیده اســت.وی ادامه داد: امروز که در نیمه دوم 
خردادماه ســال ۱۴۰۱ هستیم،  می توانیم بگوییم متوسط مصرف در نیمه اول 
این ماه، حدود ۱۰۲ میلیون لیتر در روز بوده، اما به طور کلی در ســال ۱۴۰۱ 
از ابتدای ســال تاکنون متوســط مصرف در حد ۹۶ میلیون لیتر در روز بوده 
اســت.مداح مروج با اشاره به آخرین وضعیت تولید نیز گفت: باتوجه به این که 
در حال حاضر تعمیرات تاسیسات را در دست اجرا داریم، متوسط تولید حدود 
۹۵ میلیون لیتر در روز است و زمانی که دوره تعمیرات به پایان برسد، این عدد 

به حدود ۱۰۲ میلیون لیتر می رسد و می توان گفت اگر روند مصرف بنزین به 
همین حالت پیش برود، اکنون میزان تولید و مصرف در حالت ســر به سر قرار 
دارد.وی در پاسخ به این سوال که آیا عرضه گازوئیل با مشکل مواجه شده است 
گفت: وضعیت عرضه گازوئیل خوب اســت و اکنون تولید نفت گاز اســتاندارد 
در حد ۴۴ میلیون لیتر اســت و از آخر امسال به بعد، حدود ۱۶ میلیون لیتر 
نفت گاز استاندارد هم توسط پالایشگاه اصفهان تولید می شود و تولید پالایشگاه 
تبریز نیز طی چندماه آینده از ۲.۵ به پنج میلیون لیتر برســد؛ به این ترتیب 
کل مصرف نفت گاز کشــور که حدود ۵۵ تا ۶۰ میلیون لیتر اســت، با نفت گاز 

استاندارد تامین می شود.

وجود کارت سوخت جایگاه داران 
به مقدار کافی در جایگاه ها 

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی گفت: جمع آوری کارت 
ســوخت جایگاه داران صحت ندارد و هم اکنون کارت سوخت آزاد جایگاه داران 
به میزان کافی در جایگاه های سراسر کشور وجود دارد.به گزارش وزارت نفت، 
علی اکبر نژاد علی، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی در پاسخ 
به شــایعات منتشرشــده یک هفته اخیر در فضای مجازی و رسانه ای مبنی 
بر حذف و جمع آوری کارت ســوخت آزاد جایگاه داران افزود: سامانه هوشمند 
سوخت بر اساس معماری آفلاین بنا شده است و از ویژگی های معماری آفلاین 
تحویل ســوخت به مشتریان در لحظه است، بنابراین در صورتی که کارت آزاد 
جایگاه دار موجود نباشد، اگر شــخصی بدون کارت سوخت وارد جایگاه شود، 
نمی تواند سوخت دریافت کند، بنابراین کارت سوخت جایگاه دار لازمه جایگاه 
عرضه ســوخت و سیســتم آفلاین سامانه هوشمند ســوخت است.وی تأکید 
کرد: کارت های هوشــمند ســوخت مجاری عرضه که فرآورده را با قیمت دوم 
غیریارانه ای عرضه می کنند، به اندازه کافی در اختیار مالکان مجاری عرضه قرار 
گرفته اســت و با همین کارت ها فرآورده بنزین به صورت آزاد عرضه می شود.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی افزود: هم اکنون عرضه بنزین 

در جایگاه های عرضه ســوخت با نرخ سهمیه بندی ۱۵۰۰ تومانی با کارت های 
ســوخت شــخصی و با قیمت دوم یا غیریارانه ای از طریق کارت های سوخت 
شخصی و کارت های هوشمند ویژه مجاری عرضه فراهم است.نژادعلی همچنین 
دربــاره نحوه عرضه نفت گاز در جایگاه های عرضه ســوخت گفت: برای موارد 
اضطرار در جایگاه های عرضه گازوئیل، نرخ دومی تعیین شــده که ۶۰۰ تومان 
اســت و ناوگان حمل ونقل مســافر و بار می توانند در موارد اضطراری از طریق 
کارت آزاد نفت گاز که در جایگاه های منتخب وجود دارد، سوخت موردنیاز خود 
را دریافت کنند.وی همچنین شــایعات منتشرشده در روزهای اخیر مبنی بر 
افزایش قیمت بنزین را تکذیب کرد و گفت: تغییر قیمت فرآورده های نفتی از 
طریق دولت ابلاغ می شود و شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران مجری 
آن اســت. تاکنون هیچ گونه ابلاغیه ای از طرف دولت اعلام نشــده و در قانون 
بودجه نیز پیش بینی افزایــش نرخ بنزین و نفت گاز و دیگر فرآورده های نفتی 

مرتبط با این حوزه، انجام نشده است.

عبور میزان مصرف برق کشور از 58 هزار مگاوات
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت، میزان مصرف برق کشور 
روز شــنبه هفته جاری از مرز ۵۸ هزار مگاوات عبور کرد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، مصطفی رجبی مشــهدی از افزایش نیاز مصرف برق کشور در روز شنبه 
۲۱ خرداد ماه خبر داد که بیش از ۵۸ هزار مگاوات بوده است.وی در خصوص 
مصرف مراکز مجاز استخراج رمز ارز گفت: اکنون حدود ۲۰۰ مگاوات ظرفیت 
استفاده مجاز این مراکز اســت که متناسب با شرایط و محدودیت های شبکه 
برق کشور نسبت به کاهش و محدودیت مصرف خود اقدام می کنند.سخنگوی 
صنعت برق افزود: در شــرایط اضطــراری و افزایش قابــل توجه نیاز مصرف 
مشترکان، این مراکز با اطلاع رسانی قبلی در محدودیت کامل برق رسانی قرار 
خواهند گرفت.وی ادامه داد: حداقل میزان مصرف مراکز غیرمجاز حدود ۱۲۰۰ 
مگاوات است که تا این لحظه توانسته ایم حدود ۶۵۰ مگاوات را شناسایی، ضبط 

و در اختیار مراجع قانونی قرار دهیم.

تصمیم گیری درباره عزل یا استعفای مدیرعامل راه آهن طی چند روز آینده
وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر اینکه قیمت تمام شده نهضت ملی مسکن قابل پیش بینی نیست ، گفت: تا چند 
روز آینده در رابطه با عزل یا استعفای مدیرعامل راه آهن تصمیم گیری می شود.رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی در 
حاشــیه آغاز ســاخت ۱۹ هزار و ۴۸۰ واحد نهضت ملی مسکن در چیتگر در رابطه با حادثه قطار مشهد - طبس نیز 
تصریح کرد: تا چند روز آینده و پس از گزارش کمیسیون عالی سوانح، در خصوص عزل یا استعفای مدیر عامل راه آهن 
تصمیم گیری خواهیم کرد. رستم قاسمی در جمع خبرنگاران درباره اینکه در مورد مشابه سانحه ریلی در دولت گذشته 
مدیرعامل راه آهن استعفا داد، چرا این رفتار از راه آهن دیده نمی شود، گفت: هنوز گزارش نهایی از دلایل سانحه قطار 
مشــهد - یزد اعلام نشده است و باید موضوع به صورت دقیق بررسی شــود.وی ادامه داد: پس از اعلام گزارش نهایی 
کمسیون سوانح عالی درباره دلایل این سانحه درباره عزل یا استعفای مدیرعامل راه آهن تصمیم می گیریم.به گفته وزیر 

راه و شهرسازی،  براساس نتیجه گزارش و متناسب با آن تصمیمات لازم اخذ خواهد شد.


